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Knut Nauste

Stortinget har no behandia mel-
dinga cm «Nytt overordnet sty-
ringssystem for Statens vegve-
sen», og regjeringa fekk fleirtal for
sine forslag. Saksordforaren utta-

la at «et solid flertall vil oppretthoi-
de at fullverdig vegvesen mad

dasantralisart struktur, godt orga-

nisart til a mota utfordringana pa

landsplan, i ragionana og i lokal-

samfunn». Statsradan avslutta

imidlartid same debattan mad at

dat ar rasultata av aigan produk-
sjon som blir avgjaranda for om

dat blir nadgang allar auka i talat

pa tilsatta i atatan.

Alia fakk for farian nyhandabrav

halm fra prosjaktlaiinga og fra
vagkontorat om vagdiraktoran sift
forslag til framtidig organisaring
av atatan. Manga vart nok ovar-

raska m.a. over forslaget om at
alia som har produsantrolla skal

samlast 1 ai avdaling silk at
aniaggs-, maskin-, vadlikahald- og
hallkontrollmadarbaidarana skal

vara knytt til same aining.

Organisasjonsmodallen forer, om

ban vart vadtakan, til rimalag sto

re andringar for del fiesta av oss,
t.d.; Nya arbaidsoppgavar. Fokus

pa nya problamstillingar. Nya
avdalingar og nya laiarar. Nya
arbaidskamaratar. Ny oppmota-

stad, arbaidsstad allar nytt kontor.

Det nye Vegvesenet -
Kva med meg»?«

1 ain sa stabil organisasjon som

Vagvasanat harvora, vil andringar
som dat no blir tale om, bli mott

mad ulika forvantningar. Vi ar
spanta. Vi gruar oss. Vi glar oss.

Sjolv om vi vait at ingan vil mista
jobban som folgja av omstillinga,
og at dat ikkja ar aktualt a kravje

permanent flytting til andra fylka,
ar dat rimalag at vi blir usikra og at

manga i pariodar ogsa far tunga
stundar. Noko gar tapt. Vi far dat
ikkja slik som vi har hatt dat, og
ankalta vil kanskja ikkja fa dat
som del halst hadda onskt.

Dat hadda darfor vora bast om

dan vidara prosassan kunna vora

svaert rask slik at vi snart kunna

fortaija alia «kva mad dag>>. Vi vait

imidlartid no at dat forst ar til nas-

ta sommar at alia har fatt rimalag
goda svar pa sma og store spors-

mal som del no sit inna med. Fordi

- forst i bagynnalsan av oktobar

kan vi rakna mad at partana

santralt har forhandia fardig om

avdalingsstrukturan og avklara
viktiga prinsippsporsmal. Da

kan dat lokala utgraiingsarbai-

dat ta til for fullt.

-  ikkja for vad arsskiftat vil nya
avdalingslaiarar vara pa plass

og vi kan starta opp dataljutfor-
ming av organisasjonskartat.

- forst andra kvartal 95 tak arbai-

dat mad a innplassara kvar ain-

skild i ny organisasjon til for

fuHt. Sjolv om «k0yraraglane»

for datta arbaidat attar kvart

bagynnar a bli klara, vil nok
datta arbaidat bli dan mast

omfattanda jobban lokalt.

Vi startar no opp mad informa-
sjonsmota. Det hadda da vora

kjakt om laiinga kunna gi dag sva-
rat pa «kva mad mag«. Som du
forstar, kan vi ikkja dat. Dat vi

lovar ar at alt som vi vait sikkart,
skal vi gi rask informasjon om
antan skriftlag allar munnlag.
Laiinga vad vagkontorat, prosjakt
laiinga og parsonalfunksjonan vil i
tillagg avsatta tid til parsonlaga
samtalar mad dai som onskjar
dat. Vad a vara opna og aerlaga
hapar vi at alia til ai kvar tid skal

vara trygga pa at dai vait dat som

ar a vita om «kva mad mag>>.
Datta ar forasatnadan for ait godt
omstillingsarbaid, og darmed ska-
pa ai god plattform for Vagvasanat
ogsa i framtida. Saksordforaren i

Stortinget skal fa ratt nar han utta-
lar: «Mad den antusiasma og
atatsstolthat som jag har mott
blant ansatta i Vagvasanat pa alia
nivaar, folar jag mag noksa trygg
pa at Statans vagvasan vil bli an
aktiv aktor ogsa i framtida».

Knut Nausta



0kende skepsis til n
I  l0pet av ti ar har det vaert
et nesten utrolig tempo i
bygging av fjordkryssings-
samband i fylket. Til sam-
men fern undersjoiske tun-
neler i tre samband -

Alesundstunnelene, Skala-

vegen ved Molde og KRI-
FAST ved Kristiansund -

har gitt erfaringer pa godt
og vondt. 1 tillegg kommer
Atlanterhavsvegen som et
stort og viktig fjordkrys-
singsprosjekt. Aursund-
prosjektet pa Nordmore er
under realisering, og
Elksundsambandet pa
Sunnmore har fM en start-

bevilgning I perioden 1994-
97. Elksundsambandet -

med en undersjoisk tunnel
som blir naermere 10 km

lang og 300 m dyp er svaert
omstrldt bade lokalt og regi-

onalt.

Motstand

Lokalt i More og Romsdal er
det voksende motstand mot

a bruke store deler av veg-
bevilgningene til noen fa,
nye enkeltprosjekt. Vegsjef
Eivind Vollset legger ikke
skjul pa at ban foler seg
presset mellom to interes-
ser:

Sterke krefter som

onsker bru eller tunnel, - og

de som har et rettmessig
krav om bedring av eksister-
ende veger. Fylket har fort-
satt 103 km riksveg med

15 bru- og tunnelsamband over fjorder i
More og Romsdal for til sammen 6 mrd kr
star «l k0» 1 More og Romsdal. Vegsjef
Eivind Vollset mener tida er moden for a ta

en pause I byggingen av store fjordkrys-
singsprosjekt. Det ekslsterende vegnettet I
fylket trenger nemllg opprustning for sam-
me belop - nemllg 6 mrd kr. Det vllle ta 50
ar a «gjore alle til lags» med dagens vegbe-
vllgnlnger til grunn.

KRISTIANSUNj:

Atlanterhavsvegen^^^

P# Aufsgndprosjektet

grus. Det er norsk rekord.
Dessuten taler 25 % av riks-

vegnettet ikke 10 tonns
akseltrykk. Ogsa det er
norsk rekord. I tillegg kom
mer veger som er darlig ras-
sikret og veger med darlig
geometri.
- Pengene er det bare

mulig a bruke en gang, og
personlig ser jeg det slik at
vi ma ta en pause nar det
gjelder fjordkryssinger na -
og heller satse pa en

forbedring av det ekslsteren
de vegnettet, sier Vollset.

Verdens lengste

Fortsatt bor vel en firedel av

folket i More og Romsdal pa
oyer. Den storste konsen-
trasjonen i en region er den

ytre delen av Sunnmore
med kommunene Heroy,
Ulstein og Hareid med rundt
20 000 mennesker som sat-

ser pa a bli knyttet til fast-
landet gjennom Elksund
sambandet. Dette kan loses

gjennom en undersjoisk
tunnel pa mellom 9,2

og

- Vi mi ta en pause nar det
gjelder fjordkryssinger, sier veg
sjef E. Vollset.

11,9 km mot 0rsta-Volda-
regionen - alt etter hvilket
alternativ som velges. Dette
blir i sa fall en undersjoisk
tunnel som er bortimot dob-

belt sa lang som verdens
hittil lengste undersjoiske
vegtunnel, Rennfast.

Regionen som onsker
seg dette prosjektet er
naeringsmessig meget
sterk, og mangier i dag
arbeidskraft innenfor skips-
bygging og fiskeindustri.
Regionen har fa arbeids-
plasser for kvinner - og har
dermed problemer med a fa
tilstrekkelig med kvalifiserte
menn til a soke. 1 dag er
kravet arbeidsplasser for
begge ektefellene. 0rsta-
Volda-regionen har et bedre
tilbud for kvinner, bade i hel-

se- og skolesektoren. Der
med mener man at en tun

nel ikke bare vil lose et

kommunikasjonsproblem,
men ogsa et arbeidskrafts-
problem.

Kostbart

Elksundsambandet vil arlig
koste mel

lom

En ting er sikkert, ferja over
Moldefjorden vjl ikke bli aviost av

et tunnelsamband

ye bruer og tunneler
Elksundsambandet

7 og 8 mill, kr i arlige drifts-
utgifter. Bade vegsjefen, fyl-
kesmannen og ferjeselska-

pet More og Romsdal
Fylkesbatar mener at et inn-
kortet ferjesamband med
hyppigere avganger vil
vaere et godt alternativ til en
kostbartunnel-losning.
- Elksundsambandet er

beregnet a koste mellom
450 og 500 mill. kr.
Prosjektet kan baere mellom
120 og 150 mill. kr. gjennom
bompenger. 350 mill. kr. ma

ga av vegbevilgningene om
prosjektet skal baere seg.
Stilt overfor et slikt regne-
stykke - og med de utfor-
dringene fylket har pa eksls
terende vegnett - er det
klart at mindre ferjer med
avganger hvert kvarter og ti
minutters overfartstid er et

godt alternativ, sier vegsje
fen. Han legger til at ferja
ikke vil trenge stort longer
tid over fjorden enn en tung
lastebil bruker for a kjore
gjennom tunnelen.

Overvurdert

- En laerdom som er tatt av

de store prosjek-

Alesundstunnelene
mu

EUiittsiy

tone som sa langt er reali-
sert i More og Romsdal er
at det er lett a overvurdere

biltrafikken. For a finansiere

et prosjekt ved hjelp av
bompenger trengs biltrafikk,
og i More og Romsdal er
den for liten. Ikke et eneste

av de foreslMe tunnel-pro-
sjektene i fylket lar seg rea-
lisere pa en forsvarlig mate
kun ved bompenger. Hittil er
bade Skalavegen og Ale
sundstunnelene finansiert

pa denne maten, og Ale
sundstunnelene er blitt en

okonomisk katastrofe. Bade

for Alesundstunnelene og
KRIFASTs vedkommende

ble biltrafikken budsjettert
betydelig hoyere enn hva
ettertida har vist, sier veg
sjef Vollset, som ikke har
stengt bommen for nye
fjordkryssingsprosjekt i
fjordfylket More og Roms
dal, men har anbefalt politi-
kerne a ta en pause.

Ogsa vegsjef Vollset har
tro pa at bade Elksund

sambandet og andre pro-
sjekter som star i ko i fylket
vil bli realisert. Ny teknologi

kan gjore regnestyk-
ket annerledes.

Akkurat na er tida

ikke moden,

mener ban.

Kjell Herskedal
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ALESUND:

HERGIKK DET GALT

Alesundstunnelene var det
forste, store undersjoiske
vegsambandet som ble bygd
i More og Romsdal. Dette
prosjektet har gitt 80 000
mennesker vegsamband til
flyplassen pa Vigra, og gitt
Giske kommune ferjefri for-
bindelse med fastlandet.

Giske kommune fikk samtidig
et ferjefritt internsamband og
Ellingsoy ble knyttet til fast
landet.

Prosjektet med tre under
sjoiske tunneler og
Giskebrua kostet 880 mill, kr

inkludert byggelansrenter da
alt var ferdig i 1989. I dag har
gjelda vokst til 1 200 mill. kr.
Rentebelastningen dette aret
er beregnet til 70 mill, kr, og i
lopet av aret vil Alesund og
Giske Tunnel- og Bruselskap
AS akkumulere enda 30 mill,

kr i gjeld - til tross for at tra-
fikken viser okning og renta
har gatt kraftig ned.

Det er fire grunner til at
det gikk okonomisk gait for
Alesundstunnelene:
- Aniegget ble dyrere enn

antatt.

- Renta steg. Denne stig-
ningen hadde man ikke
tatt hoyde for.

-  Inflasjonen uteble.
- Trafikken ble min

dre enn antatt.

Man hadde regnet
med 3110 kjoretoy
i dognet. Trafikken
har stabilisert seg
pa 2700-2800 kjo
retoy i dognet.

KRISTIANSUND:

HERGIKK DET GODT

Kristiansund og Freis fast-
landssamband (KRIFAST)
ble apnet i 1992. Mer enn 20
000 mennesker ble knyttet til
fastlandet med en flytebru,
en undersjoisk tunnel pa
5080 m og en 1257 m lang
hengebru.

Stortinget forutsatte i
1985 at KRIFAST skulle kos

te noe over 1,1 mrd. kr

(1992-kr). Sluttregningen ble
pa 1,004 mrd. kr - rundt 150

mill, kr billigere enn forutsatt.
Ogsa for KRIFAST var

man for optimistiske med
beregnet arsdogntrafikk. Den
var satt til 2800 biler i dognet,
mens den virkelige trafikken
har stabilisert seg pa 2200
biler i dognet.

Finansieringen var grunn-
laget for at Kristiansund-sam-
bandet har klart seg godt.
60 % var bompengeselska-
pets del, mens 40 % var
statstilskudd. AS Fastlands-

finans har pr. i dag en gjeld
pa 570 mill. kr. Kapitalkost-
nadene i ar vil bli pa 45 mill,
kr, mens bruttoinntektene vil

bli pa 53 mill. kr. Selskapet
kan dermed allerede i ar

begynne a betaie ned pa
gjelden. Kjell Herskedal



MIL)0PLANEN OC «DET NYE VECVESENET»
Miljoplanen for Statens vegvesen More eg Romsdal ligg no fore og er sendt
ut. Den omhandlar perioden 1994-97, og byggjer pa nye, vedtekne strategis-
ke miljomal. Innarbeiding som bindande arbeidsmal i avdelingane sine ars-
planar er neste fase. Arbeldet bor snart vere I full gang.

Vil prosessen vi er inne i med omor-
ganisering til «Det nye Vegvesenet»
gjere arbeldet mindre aktueit? Nei,
tvert om! Styrking av miljearbeidet 1
etaten er haide tram som el av del

fremste grunngjevlngane for omorga-
nlserlnga. Det er no nodvendig a syn-
leggjere sterkare el satsing pa plan-
legging som ikkje berre avspeglar vart
behov for a fore vedtekne prosjekt
fram til bygglng. A vise at vl vll styrke
mlljoarbeldet og vart bidrag i sam-
funnsplanlegglnga, er grunnleggjande
for det vidare arbeldet Inn I «Det nye

Vegvesenet». Heile prosessen med
omorganlserlnga legg opp til at^
vl ma verke meir truverdlge
pa desse omrada.

Kvlfor er det-

te viktig ogsa I
vart fylke? FordI
sa mange

dag stiller seg
pa sidellnja

og seler seg
stort sett fri for

mil-

joansvar. Etter ml melning, mel-
lom anna med bakgrunn som mlljoko-
ordlnator, er dette etaten sitt storste
mlljoproblem, — at del fleste fra leling
til grasrot Ikkje let seg Involvere med
personlege haldnlngar og engasje-
ment I hove til mlljooppgavene.

Mlljoplanen legg opp til a rette pa
dette. Era I alt 117 konkrete tlltak eller
aktlvltetar I mlljoplanen sItt «Mlljo-
program 1994-97» skal del avdellngs-
vls ansvarlege no hente Inn prosjekt
for sine nye arsplanar. Gjennom dette
bllr tlltak bundne opp I vedtekne
arbeidsmal, med nodvendlge ressur-
sar og tidsmessig konkretlserlng.

Nye strategiske mal
«Godt mllj0» bar I fleire ar vore eitt
av Statens vegvesen sine fire
hovudmal. Del andre hovudmala er

knytt til traflkktrygglelk, framkom-
meleghelt og service.

Innafor desse hovudmala, og
som grunnlag for del strategiske
mlljomala, er det utvlkia elt sett
med hovudprinsipp:
- Statens vegvesen skal arbelde

for at samfunnet sin bruk av

ressursar til transport av perso-

nar og gods pa veg bllr minst
mogleg.

- Miljo og traflkktrygglelk set
grenser for vegtransporten sItt
omfang og for utbygging av
Infrastrukturen.

- Ved val av tlltak for a na mala,

ma det bll lagt monaleg vekt pa
samfunnsokonomlske vurder-

Ingar.

Strategiske miljemal
Det er vedtatt nye strategiske mal
for Statens vegvesen generelt.
Tllsvarande strategiske mal gjeld-
ande for Statens vegvesen More
og Romsdal, vart vedtatt I avdel-
Ingslelarmote hausten 1993.
Under hovudmal «Godt mlljo"

gjeld dermed folgjande strategiske
mal for etaten her I vart fylke:

Generelt

Veg- og ferjetraflkken sItt energl-
forbruk og bidrag til forurelning skal
reduserast.

Stay
Personar som bur eller oppheld
seg ved riks- og fylkesve-
gar skal ha elt hel
semesslg

akseptabelt stoynlva. Talet pa per
sonar som er plaga av vegtraflkk-
stoy skal reduserast med 1100
personar fra 1991 til 1998. Ingen
bustadelnlngar I fylket bor I perio
den 1994-97 ha elt innandors stoy

nlva over 45 dBA. Pa lengre sikt er
dette malet 35 dBA. Bustader

langs nye vegar bor Ikkje utsetjast
for stoy fra vegtraflkken over 55
dBA.

Luftforurelning
Personar som bur eller oppheld
seg ved rIks- og fylkesvegar skal
ha elt helsemessig akseptabelt luft-
forurelnlngsnlva.

Visuelle tilhave

Vegen, traflkken og fartsnlvaet skal
tllpassast vegen sine omglvnader.

Natur-Zkuiturvern

Storre samanhengande naturom-
rade og verdlfulle strandsoner bor
bevarast. Kulturhlstorlsk viktlge
mlljo, speslelle bymlljo og bustad-
omrader skal Ikkje bll forringa.
Verdlar knytta til natur og friluftsllv
vll bll bevart eller gjenoppretta sa
langt som mogleg.

Materialbruk I etaten

Etaten sine aktlvltetar skal leggjast
opp silk at ressursbruk og mlljobe-
lastnlng bllr redusert.

En

EVALUERINC AV MIL|0PLANEN
Vegdirektoratet har vurdert og evaluert fylka sine Innsendte mlljoplanar I ein
elgen rapport av jull 1994. Dette vart gjort mellom anna med bakgrunn I tld-
legare utsendte «Retnlngsllner for utarbelding av mllj0plan».

Dette vil vi gjere!
Tlltaka I mlljoprogrammet er

strukturert fulit ut I samsvar med

del strategiske mala for fylket. Det
er I tabellform sett opp I alt 117
konkrete arbeidsmal. Dette er langt
over gjennomsnlttet for mlljoplana-
ne I landet. 71 tlltak

er nye, medan 46
er henta fra

ekslsterande

planar (N VVP
1994-97 og -=|:
arsplan for |
1994).

Sortert I hove til Innsatsomrader

fordeler del seg silk:

Energlforbruk og bidrag
til forurelning 35 tlltak
Luftforurelning og
stoynlva 21 tlltak
Naturomrade og
strandsoner 3 tlltak

Kulturhlstorle, bymlljo
og bustadomrade 15 tlltak
Omglvnadstilpassing,
estetlkk og arkltektonlsk
kvalltet 25 tlltak

Andre tlltak (personal-
utvlkllng og mlljoarbeld
ved vegkontoret 18 tlltak

Dette viser el noko ujamn fordeling
av tlltak og aktlvltetar, men llkevel
mindre enn landsgjennomsnlttet

for miljoplanane.

Fordeling av ansvar pa avdelinga
ne nar det gjeld tlltaka I mlljopro
grammet bllr silk:

Plan

Aniegg
Drift

T/K (Blltllsyn)
Maskin

LeIIng

24 %

22 %

28%

15%

7%

2 %

Dette er el jamnare fordeling av
ansvarsplassering enn det som er
gjennomsnlttet for vegkontora sine
mlljoplanar.

iseisi

Rapporten pelkar pa el rekkje positive
og negative sider ved del forskjelllge
miljoplanane. For vart fylke bllr det
saerleg pelka pa at vl har eIn noko halt-
ande situasjons- og problemomtale.
Vegtraflkkstoy og luftforurelning sy-
nest tlllagt for stor vekt I hove til anna
mlljolnnsats. Det bllr pelka pa som vik
tig a sorgje for at dette Ikkje nedfell
seg I skelv priorltering pa tlltakslda.

Dette tllhovet har direkte saman-
heng med den framstllllnga som gar
fram av det tidlegare innsendte NVVP-
dokumentet for fylket. Sett I hove til
oppsette minstekrav og maltal for stoy
og luftforurelning pelkar evaluerlngs-
rapporten her pa elt klart mistllhove. I
neste generasjons miljoplan ma dette
rettast opp, silk at andre mlljotlltak
kjem sterkare fram. Konfllktar mellom
veg og naturomrade/dyrellv, og tema
som vass- og jordforurelning, vll da
venteleg fa sterkare plass I omtale og
tlltak. Sykkeltlltak er ogsa elt omrade

som bllr etterlyst i
mlljoplanen.

"Miljoplan 1994-97 for Statens veg
vesen More og Romsdal» lIgg altsa no
fore, klartil vidare bruk I brel omfang I
etaten var. Planen er utarbeidd av mll-

jogruppa I etaten, der var landskaps-
arkltekt Anne Trine Hoel har statt for

lllustrasjonane. Sporsmal kan gjerne
rettast til del avdellngsvlse mlljokon-
taktane, som utgjer mlljogruppa:

Aniegg Leif Flusby
Blltllsyn Kjell Ramstad
Drift Gelrmund Nordal

Plan Magne Flemsaeter
Plan Anne Trine Floel

Maskin Knut Inge Braute

Magne Flemsaeter -miljokoordinator
Anne Trine Hoel - illustrasjonar



L0semidler og helse
Bruk av losemidler er

nodvendig ved forskjellige

arbeidsoperasjoner. Vi vet at

losemidler kan gi oss

helseproblemer dersom vi

utsettes for si ike stoffer

jevniig over iang tid. De

helsemessige konsekvenser

vil variere med grad av

eksponering, varighet og

den enkeites aimenne

helsetilstand.

Hvordan virker Imsemidler

pa kroppen?

Losemidler fordamper, og vi trekker Inn
denne dampen i lungene. Noe av stof-
fet I denne dampen vil bli tatt opp I blo-
det, og videre utskllt gjennom lever og
nyrer, Er stoffet I blodet, vil det speslelt
ha en skadellg virkning pa nerveceller,
fordi disse inneholder mye fettstoffer.
Pavlrkes nerveceller over lengre tid av
slike stoffer, vil det kunne oppsta varig
skade. Man vil I enkelte tllfeller kunne

se skade pa lever og nyrer, men den
alvorllgste formen for losemlddelskade
rammer nen/eceller.

Hvordan opplever
vi selv en slik skade?

En losemlddelskade av nerveceller vil

vaere en prosess som gar over Iang
tid. Nerveceller finnes I hjernen og
nervebaner i kroppen. En svekket
funksjon av disse cellene, vil ofte I
begynnelsen Ikke merkes. Ved ved-
varende losemiddelpavlrkning, vil
man i lopet av noen ar merke en
svekket funksjon. Dette oppleves
som svekket hukommelse, svekket

konsentrasjonsevne, hodesmerter,
tretthet og svekket folelse i armer og
ben. Er skaden kommet sa langt, vil
dette Ikke ga tllbake, selv om en fra
det tidspunktet unngar losemidler.

Hvordan kan vi

forbygge losemiddelskade?

Losemidler er nodvendig a bruke i
mange arbeidsoperasjoner. Beskytter

vl OSS, silk at vl Ikke trekker losemld-

deldamp Inn i lungene, er det ingen
fare ved a bruke slIke midler i arbel-

det. Verneutstyr skal veere tllgjengellg
pa arbeldsplassen. Arbelder vi i et
lukket rom med darlig ventilasjon, ma
vl veere ekstra papasselig med a bru
ke verneutstyr. Konsentrasjonen av
losemiddeldamp kan under slIke tor-
hold bll svasrt hoy. Storre konsentra-
sjon gir okt helsefare.

Der det bllr brukt stoffer som kan

Verneutstyr sl<al vsere tilgjengelig pa
arbeidsplassene.

vaere helsefarllge, skal det pa
arbeldsplassen finnes opplysnlnger
om det aktuelle stoffet (Produkt-
datablad). Den som skal arbelde med
losemidler, ma undersoke hva som
star i produktdatablad om vedkom-

mende stoff, og rette seg etter de sik-
kerhetsregler som er anbefalt der.

Mary Tharaldsen



«ST RAIT CROSSINGS»

VEL I HAVN

Den

tredje «Strait
Crossings» er i havn

- denne gang i
Alesund der de 370

fjordkryssings-mes-
tere fra 35 land flkk

smake varlert norsk

vestlandssommer.

Faglig ble arets
internasjonale fjord-
krysslngskonferanse
vellykket, og vegdi-

rektoren har allerede

gitt uttrykk for at dis-
se arrangementene

bor fortsette.

Arets konferanse skilte sag
fra den forrige i Trondheim
for tre ar siden pa flare
mater:

- Det var flare utenland-

ske deltakere, saerlig
japanere. Den norske
deltakelsen var noe

redusert.

- Estetikk og okonomi
hadde fatt en mer sen-

tral plass. Ogsa i
Norge legges det na
storre vekt pa totalo-
konomien - ikke bare

byggekostnadene
ved nye prosjekter.

- Teknologisk er det
stor interesse for ut-

vikiingen av neddyk-

kede rorbruer. Saerlig
de japanske utsen-
dingene viste stor
interesse for utvikiing-
en av Hogsfjordpro-
sjektet i Rogaland.

120 ulike prosjekt ble pre
sented pa konferansen, som
var inndelt etter tema som

store, sammensatte prosjek
ter, bruer, tunneler, flytebru-
er, okonomi, ferjer osv..

Blant de store internasjonale
prosjektene som ble gjen-
nomgatt var Trans Tokyo
Bay Highway-prosjektet.
Japanerne er i ferd med a

bygge Akashibrua som bllr
verdens storste i sitt slag.
Professor Fujinori Waka-
shita kunne forielle at denne

fiengebrua far et samlet
spenn pa 4 km, og at arbei-
det med a strekke kablene

er i full gang 1 disse dager.
Det er utvlklet mye ny tekno-
logl i forbindelse med dette
arbeldet, og litt av denne
teknologien delte Wakashita
med de ovrige deltakerne pa
konferansen.

For de norske deltaker

ne var det ogsa interessant
a bore om tyrkernes planer
om enda en ny forbindelse

mellom Asia og Europa, for
pa den maten a utnytte de
kulturelle, sosiale og oko-
nomiske fordelene et slikt

prosjekt trekker med seg.

Interessant

Formannen i organlsa-
sjonskomiteen for Strait

Crossings, Kaare Flaate,

synes at det er gledellg at
den utenlandske oppslut-
nlngen omkring dette nor
ske arrangementet er blitt

sa stor. Saerlig det at et
offensivt folkeferd som

japanerne tinner Norge og
"Strait Crossings" som et
interessant motested er

verdt a merke seg.
- Vi merket belt tydelig

at interessen for Flogsfjord-
prosjektet var stor. Teknisk
ser vi det i dag silk at vi kan

bygge dette prosjektet,
men det gjenstar fortsatt
noe arbeid. 0konomisk

viser prosjektet seg a vsere
kostbart. Ikke noe sted i

verden er det bygd neddyk-
kede rorbruer. 1 Japan er
det satt i gang undersokei-
ser i stor stii, og det er dan-
net en egen organisasjon
som undersoker aiie muiig-
beter som finnes rundt pro
sjekter som dette.

Per Austnes og BJorn Dimmen
ved Statens vegvesen More og
Romsdal si utstilling.

Imponert
1 norske fjordkryssingssam-
band biir det na iagt stadig
storre vekt pa totaiokonomi
ved prosjektene - enten de
gar over eiier under vann.

Man er fortsatt opptatt av a
bygge biiiig - men kvaiitet,
lave vediikeboidskostnader

- og i tiiiegg sikkerbet bar
fatt storre plass. Trenden
er beller a legge storre
kostnader i investeringsfa-
sen for a spare vediike
boidskostnader.

Kjell Herskedal



FLERE UTLENDINGER - F/ERRE NORDMENN PA «STRAIT CROSSINGS»-TUR
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Cruiset fra

Molde til

Alesund med
bilferja
"Tresfjord" ble
en hyggelig
opplevelse for
Anders Moen,

Anker Grovdal

og Oddbjorn

Pladsen.

Aksel Olsen

skulle ikke vsere

ukjent.

Tunneibyggeren

fra Krifast-

perioden var en

av deltakerne

pa konferansen
og pa turen.

Tore Wits0 og

Hans 0derud

fra Vegdirekto-

ratet i hyggelig
samtale.

Vegsjef E.
Vollset knipset

under en kort

pause i
Kristiansund.

KRIFAST og da saerlig Bergsoysund-
brua - flytebrua i fastlandsforbindel-
sen til Kristiansund og Frei - var
hovedmalet for Strait Crossings-befa-
ringa. I tillegg til Krifast-turen, flkk del
takerne tilbud om utflukt til Ulstein

kommune og besok ved Ulstein Verft.
De aller fleste valgte bussturen til
knutepunktet pa Nordmore.

N^rmere 30 nasjoner var represen
ted pa arets konferanse og tungema-
let i de mange bussene ble det en

kan kalle et spennende og herlig
«sammensurium». Turen fra Alesund
fulgte riksveg 1 til Molde, og videre

10

Utlendlngene
var i flertall pit
turen. Vaeret la

* ingen damper
selv om noen

var forfrossen,

noen litt sultne

og fornoyde
og andre igjen
rett og slett

nysgjerrige

••• V'

■ ■'-m

En hilsen fra en forneyd
deltaker.

Japan var godt
representert
under konferan
sen, men en

Japaner uten
fotoapparat tret
fer du sielden.

Andor Wicken

fortalte et lydhort pubi
kum om

Krifastprosjektet

langs Atlan-
terfiavsveg-
en og ny
ferjetur over
Bremsnes-
fjorden til
Kristiansund.
Pa Skjev-
llngsneset
orienterte
Andor Wicken om Krifast og spesielt
om flytebrua.

Turen tilbake til Alesund glkk ombord
i MRF's flaggskip, B/F «Tresfjord». Vi
lar bildene tale for seg!

Det var trangt pa
dekket ombord pa

B/F «Tresfjord".



«Syndebukk» og
«sjeles0rger»
Torsdag 30. juni ble en merkedag for to av nestorene i bil-
tilsynet i More og Romsdal. Kjell Dahle og Arne Harnes er
navn som skulle vaere godt kjent i etaten og ikke minst i
Romsdal. Etter at biitiisynet hadde vaert de to 65-aringene
sin arbeidspiass 1 henhoidsvis 39 og 27 ar 1 strekk, var
den siste torsdagen 1 sommermaneden juni ogsa den sis-
te arbeidsdagen for to jevngamie veteraner og gode
arbeldskamerater.

- Det er alltid litt vemodig nar en ting
tar slutt. Men arene gar, og det far
veere en llten trost I det at vi vet at pen-
sjonistalderen nar de aller fleste av ess.
At dagen ogsa nadde oss, kom ikke
nettopp som noen stor overraskelse.

Siden vi har vaert arbeidskamerater,

delt sorger og gleder og ikke minst hatt
kontor i samme korridor i snart 30 ar,

var det kanskje ikke sa underlig at det
ble til at vi sluttet samtidig, sier Kjell
Dahle og Arne Harnes.

Det er to dyktig medarbeidere som
har gatt over i pensjonistenes rekker.
Bade Kjell Dahle og Arne Harnes har
blitt ett begrep for unge, forventnings-

fulle og spente forerkortkandidater og
bilfolk ellers i Romsdal. Begge har lagt
forholdene til rette for sine arbeidska

merater pa stasjonen i Arodalen uten-
for Molde, og ikke minst har de statt for
kontinuiteten innen biitiisynet i More og
Romsdal - og da spesielt ved Bii
tiisynet i Molde. Med sammenhengen-
de 39 ar (Kjell) og 27 ar (Arne) bak seg
i etaten, er det kanskje ikke sa merkelig
og heiler ikke til a unnga at begge har
merket og er merket av arbeidsplassen
sin.

Men om de to har v^rt kollegaer i
en god mannsalder, er det likevel to
vidt forskjeliige arbeidsoppgaver de har
ivaretatt. Mens Arne Harnes, som fulg-
te med da bilavdelingen bie flyttet fra
politiet til biitiisynet i 1965, har statt for
den forvaltningsmessige oppgaven ved
stasjonen, har Kjell Dahle sitt arbeids-
omrade nesten sammenhengende
siden 1948 vsrt kjoretoykontrollen.
Som personer er de forskjeliige og har
forskjeliige egenskaper, men de har

utfylt hverandre pa en utmerket mate
og til glede for - men ogsa noen gang
er til irritasjon - for sine arbeidskamera
ter og for stasjonens kunder.

Med mere enn 65 ar tilsammen i bil-

tilsynets tjeneste, er det vel heller ikke
til a undres over at de to veteranene

nok bevisst og ubevisst satte sitt preg
pa stasjonen og pa arbeidsmiljoet i sta-
sjonsbygningen.

Biltilsynssjef Arne Johnson og sta-
sjonssjef Kjell Ramstad synes ikke det
er vanskelig a finne spesielle ssrtrekk
hos pensjonistene.
Om Kjell Dahle sier de;
- Han er en spesiell person, og har

nok med sin dyktighet blitt et kjent navn
i Romsdal. Kjell er flink og arbeidsom,
og ban har et mangfold av et ordforrad
og en uttrykksform som kan ta pusten
fra oss andre.

Om Arne Harnes sier de:

- Han har en utrolig evne til a snak-

ke med folk, og kanskje ogsa snakke
de samme folka trill rundt. Det er

mange som har forlatt kontoret hans i
trygg forvissning om at de tross alt had
de «rett». Arne har stor arbeidskapasi-
tet, og ban har alltid vaert veldig rettfer-
dig mot sine arbeidskamerater.
Om begge sier de:
- Vi kan med all grunn si at begge

alltid har vaert rettferdig i forhold til sine
medmennesker, og begge star for det
de har gjort. Men skal vi, uten a fornaer-
me Kjell og Arne, tror jeg vi kan beteg-
ne de som «syndebukk" og «sjeles0r-
ger».

Og hva sier sa de nybakte pensjo
nistene til denne karakteristikken.

- Det er hyggelig a here at en ikke

ililillir^

bare

har vaert rusk i maskineri-

et. Jeg har ikke sagt ja til alle kandida-
tene til forerproven. Dermed har jeg vel
heller ikke blitt stedets kjekkeste kar.
Det er vel bare naturlig av yngre perso
ner oppfatter oss som «syndebukker»
nar det ble stryk til forerproven, men
jeg kan ikke pa direkten komme pa
noen faglig brolere som kan forsvare
betegnelsen «syndebukk». Ja vel, i
kampens hete er det saktens blitt sagt
noen ord. Jeg har god samvittighet for
alle jeg har stroket til forerproven, men
jeg har ikke like god samvittighet for
alle jeg har sluppet gjennom forerpro-
ven. Det er ikke vi som stryker eleven.
En sensor retter bare oppgaven. Det er
eleven som gjennom sine kunnskaper
avgjor om proven er bestatt eller ikke.
Forerproven er ikke en vilkarlig oppga-
ve. Vi folger et systematisk opplegg,
sier Kjell Dahle, kanskje den som urett-
ferdig har blitt betegnet som en av
«syndebukkene» i biitiisynet.

"A
Jw

J5«Detnye 7
Vegvesenet» kom
mer inn den sam- -

me dora som Kjell ̂
og Arne forlot .r>

I etaten gjennom. 31^
Sjelesorgeren ma da kanskje bli

Arne Harnes. Eller hva sier du om en

slik karakteristikk?

- A stryke til forerproven er for
mange et alvorlig nederlag. A komme i
den stilling og matte si at «dette var
ikke bra>> kan vaere problematisk. Du
kan jo selv tenke deg at det ikke alltid
er like enkelt a fortelle en forventnings-

full ungdom eller for den saks skyld en
godt voksen person at dette ikke er
godt nok. Hvis noen kommer og skal ha
utfort en handling, som rent personlig
betyr mye og kanskje aller mest for ens

omdomme, ma tapet fremstilles pa en
slik mate at folk forstar at kunnskapen
ikke er god nok. Det er viktig a bruke
tid til a snakke med folk, i det hele tatt

bruke tid pa de som gjerne «blaser i
barten». At vi kan bli betegnet som
«sjeles0rgere» er vel heller ikke sa
merkelig.
- Det er gjerne slik at personen

bak skrivepulten blir tatt i stedet for
regelverket. Sa lenge kunden ikke for
star systemet og det samtidig baerer
gait avsted, sa blir gjerne personen
som formidler det samme systemet
«syndebukken», sier Arne Harnes.

De nybakte pensjonistene har vsert

med pa en rivende utvikling belt fra
bilen var en drom og et spesielt gode
for de fa. Og begge minnes ogsa godt
dagen da bilrasjoneringen ble opphe-
vet. Hvor mange forerkort og registre-
ringer de har besorget siden 1948 og
1965, vet de selvfolgelig ikke. Men nar
vi fortelle at det i Romsdal var registrert
1.840 biler i 1945 og det ble utstedt 606
forerkort samme ar, og at de tilsvaren-
de tall i 1994 var 40.000 kjoretoy og
1618 forerkort skulle dette fortelle det

aller meste om bilismens vekst - til et

selvsagt forbruksgode - og selvsagt
om stor arbeidsmengde.

30. juni 1994 ble pa alle mater en
skilleveg for to gode kollegaer. Med
gode arbeidskamerater og ledelse ved
vegkontoret samlet rundt seg, ble det
en minnerverdig og riktig koselig
avskjedsstund med go'ord og klemmer
og et blomster- og gavedryss man ikke
opplever hver dag. Ikke bare tok en
lang arbeidskarriere slutt samtidig som
en ny hverdag startet, men en ny hver-
dag venter ogsa Vegvesenet. Sagt pa
en annen mate, «Det nye Vegvesenet»

i  JJDet er
ikke til a unngS

i at begge har mer-'
i  ket og er merket a\^
I arbeidsplassen w
I  sin.JJ

kommer inn samme dora som den Kjell
og Arne forlot etaten gjennom.

Stasjonssjef Kjell Ramstad (t.v.) kan smilen-
de bivane klemmene Torild Wirum og Kjersti
KJ0II sa rundhandet delte ut til Kjell Dahle og
Arne Harnes (t.h.)

- Statens vegvesen star foran en
stor omveltning. Det er ikke sikkert at vi

gammelkara hadde maktet den. Nar vi
ser tilbake har utviklingen vaert enorm.
Arene har gatt sa alt for fort. A ta fatt pa
en ny epoke, med de endringene vi vet
venter etaten, hadde kanskje ikke vaert
sa enkle a takle. Omstillingen, og den
prosessen som kommer forut, hadde

kanskje blitt fortung.
- Jo da, det var nok pa tide at vi

ryddet pulten begge to, eller hva Arne?
- Det var nok det, ja, Kjell!
- Helt avslutningsvis vil vi gjennom

«Veg og Virke» fa takke Vegvesenet,
vare foresatte og vare arbeidskamera
ter for trygge og interessante ar i biitii
synet. Likesa vil vi takke for den flotte

avskjedsstunden pa Knausen i Molde -
for de mange gode ord og for alle de
vakre gavene vi mottok. Dette varmet
virkelig og minnet om denne avskjeds
stunden vil alltid bli husket, sier Kjell
Dahle og Arne Harnes.

12
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Under arsmetet i

4

a/-

NER HEDRET!
Hovedtillitsvalgt i Nord Arbeidsmandsforbund i More og
Romsdal, Tore Andersen, bar hatt et travelt halvar.
Innenfor etaten i eget fylke bar vi mange veteraner, og fle-
re av disse bar i ar blitt bedret for benboldsvis 25 og 40
ars medlemsskap i NAF. Denne markeringa skjedde i
bovedsak i lopet av arsmotet i den enkelte vegklubb. Veg
og Virke gratulerer bver enkelt med utmerkelsen.

En av veteranene vi ikke bar bilde av er Eriing
Engelstad. Han fikk diplom og merke etter 40 ars med
lemsskap 1 foreninga. Eriing Engelstad er paslent ved
Sunndal belsetun.

Pa blldene ser vl noen av veteranene vare etter over-

rekkelsen.

En av de virkelige veteraner, som i ar er hedret for 40 ars LO-med-
lemsskap, er 92 ar gamle Einar Eidsether. Tore Andersen forteller at
ban fikk noen riktig koselige timer i selskap med Einar og kona.
Praten gikk liviig og minnene fra gammel tid dukket opp. 92-aringen
foiger godt med og ban var fortsatt ievende opptatt av bvordan det
na var a arbeide i Statens vegvesen. Vi gratulerer Einar Eidsetber
med utmerkelsen.

Skodje vegklubb 4.

februar bie Karl Hildre

(t.v.) bedret for 40 ars

LO-medlemsskap. Han
fikk diplom og gullnal.
Fetter Nonsvik, Lars

Hafseth, Magnar
Skrede, Kristian Skrede

og Jakob 0vstedal fikk

aile utmerkeise for 25

ars medlemsskap.

Under arsmote i

Surnadal og Tingvoll
vegklubb 9. februar ble
Halvard Braten bedret

tor 40 ars LO-medlems-

skap, Svein Balstad og
I orbjorn Furusund fikk
oegge utmerkeise for

25 ars medlemsskap.

Klubbleder 0yvlnd

Gjerde til boyre.

Under arsmotet i Eide

og Fraena vegklubb 11.

februar fikk Ansgard
Moen, Einar Lyngstad
og Paul Hjellnes gull-
merke for 25 ars med

lemsskap i LO.

Gunnar0vstedal (t.v.) og Sverre Lindseth fra Tresfjord og
omegn vegklubb fikk nylig overrakt gullmerke etter 25 ars

medlemsskap i LO.

50 ar
Kjell Skothelm, Elnesvagen 9. oktober

60 ar
Alt Asmund Fosnes Olsen, Skodje 23. oktober

14



- Det er for tidleg a
kunne seie noko

cm den mobile fer-

jekaia vl bar under
l^ygging bllr eit

vellukka pro-
sjekt. Prove-

perloden,
som

starta i

uke

36 og
vert

MOBIL FER)EKAI FOR HEILE LANDET

SUk er deh mobile
ferjekaia. Jen er
montert ved Ropeid

i Rogaiand, pg
preveperh iden vert
avslutta i mars eller

april nestc ir.

Spesialkomponentane 'til ferje
kaia er produsert ved plateverk-
staden pa Are vegsentrai utanfor
Molde. Formann Reidar Aandai
forte! at spesialoppgaven ikkje
ski! seg sa mykje fra andre ferje-
kaier som er bygd her.

avslutta I mars

eller april neste ar,
vonar vl vll gje oss
svar pa mange

uloyste sporsmai.
At det er stor

trong, bade 1 sivll
og milltaer saman-
heng for el mobll
ferjekal, skulle det
Ikkje vere noko tvll
om.

Det er Leonhard Dahl,

ferjekairadgjevar i
Vegdirektoratet og kon-
taktperson for dette
banebrytande ferjekai-
prosjektet som seier
dette.

Det er Vegdirektoratet i
samarbeid med militcere

styresmakter og ferjefyl-
ka I landet som bar sett i

gong dette spesielle fer-

jekaiprosjektet.
Leonhard Dahl seier at

bakgrunnen for at det

no vert satsa mykje
bade okonomisk og
ressursmessig elles
pa ferjekaia er fleire.

- Den mobile ferje
kaia skal i utgangs-
punktet kunne nyt-
tast kor som heist

langs kysten var.
Bruksomrada vi

snakker om kan til

domes vere brudd

pa ferjekal, veg
eller bru. Det tek

normalt eit halvt ar

a byggje el ny fer
jekal. Vi har i eit

seertilfelle klart a

byggje to ferje-
kaier i lopet av tre

veker. Det skjed-

de etter rasulykka

pa riksveg 69 i
1987. Nar trongen

er som storst, sei

er det seg sjolv at ein
ikkje kan vente sa
lenge.

- Eit av krava er at kaia

skal vere pa plass,
montert og sett i drift
innan ei veke, fortel
Dahl.

Det kom ikkje overras-
kande at produksjon av
ferjekaia blei gjeve til
landets fremste ferjefyl-
ke, More og Romsdal.
Det var spesialistane
ved plateverkstaden pa
Aro vegsentrai utanfor
Molde som gjorde job-
ben. Kaia er bygd opp
ikring eit sakalla Bailey
underfloat-system. Det
er spesialkomponenta
ne og montering av kaia
som plateverkstaden

star ansvarleg for.

Under proveperioden er
kaia montert pa Ropeid
i Rogaiand, i sambandet
Ropeid-Sand pa riksveg
46. Nar Ropeid vart valt
som provestad var

arsakane fleire. Sivil
nytteverdi i proveperio
den, aktuell storrelse pa
ferja og aniopsfrekvens,
gunstige lokale tilhove
og kostnad for prosjek-
tet var nokre av kriteria

som ligg til grunn. Etter
at proveperioden er

avslutta, blir ferjekaia
demontert og lagra ved
Aro vegsentrai.

- Vi veit ikkje enno om
systemet lar seg bruke,
men vi er optimistar.
Under proveperioden vil
det sikkert bli avdekt

manglar ved systemet vi
har valt. Enno er det for

tidleg a kunne seie om
dette er loysinga. Vi far
berre vente a sja, seier
Leonhard Dahl.
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er det godt a vcere!

- Her er det godt a

vaere! Oppsynsmann

Magne Nauste lar blik-
ket gli utover veg-

anlegget, over tretop-

pene og videre ut i
odemarka. - Det er pa

alle mater enkelt a

bygge veg i Osmarka.

Vi har gjort mye pa

kort tid. Det er litt

uvanlig ikke a bygge

veg i tettbygd strok
der trafikken er stor,

legger ban til.

Veganlegget Lundbakken-
Aspas, pa riksveg 665 i
Gjemnes kommune pa
Nordmore, er i rute. Siden i

fjor best, bare avbrutt av en
normal vinter i omradet -

noe som betyr tidlig vinter og
mye sno, «dyptpl0yende»
tele til langt ut pa sommeren

og selvsagt sen var - har

anieggsarbeidet gatt for fullt.
Magne Nauste regner med
at anieggsarbeidet skal vsre
avsluttet neste host- og at et
grisgrendt omrade i utkant-
Norge har fatt noen kilome
ter ny riksveg.

Traflkktettheten pa riks
veg 665, mellom Angvika og
Osmarka kan ikke pa noen
mate hevdes a veere stor.

Arsdogntrafikken er n^r-
mest ikke tellbar. Stort sett

er det fastboende og gard-
brukere som i dag har glede
av riksvegen. Og de er kan-
skje ikke sa langt unna sann-
heten de vittlge tungene som
hevder, «at her bygges

Norges lengste gardsveg
med midtstrlpe». Likevel, det
er hevet over en hver tvil at

nyvegen vil fa stor betydning
for pendeltrafikken. Ikke
minst vll standardhevinga pa
de rundt 5-6 kilometer riks

veg vaere uvurderlig for de
fastboende som bade som-

mers- og vinterstid opplever
vegen som ssrdeles proble-
matisk.

Men hvorfor bygges

Norges lengste «gardsveg
med gul midtstripe»?

Vegparsellen, som na
utbedres, vll vl tro kan vasre

med i konkurransen om More

og Romsdal verste riksveg
med grusdekke. Vegen er
smal, den er svaert svingete,
har mange og overraskende
bakketopper og ikke minst er
den problematisk vinterstid.

Utbedringen av riksveg
665 bygger dessuten pa et
politisk vedtak fra noen ar til-
bake. Den 4,5 km lange par-

sellen, Lundbakken-Aspas,

er ogsa inne pa Innevasren-
de planperiode.

Anieggsleder Jakob Enge-
seth forteller at utbedrings-
planen er lengre enn hva
som bygges i denne om-
gang. Planene for utbedring
av riksveg 665 strekker seg
1600 meter videre, fra

Lundbakken og til Tverrelva
pa Heggem. Dette blir altsa
ikke tatt i denne omgang. I
stedet haper Engeseth at det
skal bli midler til overs silk at

ogsa de siste 1900 meterne i
andre enden, fra Aspas ned

til riksveg 666 pa Angvika,
kan rustes opp med fast dek-
ke. Far ban til det, bllr det

ogsa fast dekke og hoy stan
dard pa hole riksvegstrek-
nlnga Angvika-Lundbakken.

Forste del av aniegget,

en strekning pa om lag 2
kilometer mellom Aspas-

Svartelva, bllr ferdig I host.
Grovarbeidet pa de resteren-
de kilometerne er gjort, og
denne delen skal vaere fer-

- Det er slutt pa den tida
da gul-maskinene var i fler-
tall. Pa aniegget er det 8 gra-
vemaskiner, 5 dumpere og
lastebiler og en del annet
utstyr. Det er stort sett lokale
masklnstasjoner vi har inne.
Totalt er det bort imot 25

mann i arbeid. Av disse er

det i underkant av 10 vegve-
senfolk. Vare folk driver med

stikking, noe boring og
sprengning, forskalingsar-
beid, mens resten av folka

pa aniegget stort sett sitter
bak rattet pa et eller annet
kjoretoy eller maskin, fortel
ler Magne Nauste.
- Arbeidet gar godt uten

storre problemer. Vi hadde

imidlertid stopp pa aniegget i
vinter. Det skyldes en eks-
trem vinter med mye sno og
kulde. Det er sikkert vanske-

lig a tro, men vi grov ut tele
sa sent som i slutten av jull.
- Vi har gjort mye pa kort

Isak Wits0e opererer totalstasjonen.

dig om ett ar. I tillegg til rlks-
vegparsellen inngar ogsa
rundt 400 meter fylkesveg
og 500 meter tilleggsveger i
prosjektet. Riksvegparsellen
far vanlig riksvegstandard,
med 6,5 meter vegbredde og
90 km dimensjonerende fart.
De totale kostnadene er reg-
net til 28 millioner kroner.

Men som pa veganlegg
ellers, egne maskiner er i

undertall. Fremmedmaskin-

ene dominerer. Av totalt 14-

15 maskiner av forskjellig
storrelse, stiller Vegvesenet
med en - en vals som trek-

kes etter en innleid traktor!

tid, og vi holder oss godt
innenfor budsjettet. Sam-
arbeidet mellom de forskjelli-

ge maskineierne og Veg
vesenet er utmerket, og det
samme ma kunne sies om

forholdet til grunneierne. For
ovrig gar det med lite dyrka
mark. Vegen vil for meste ga
over utmark.

- Alt gar som det skal. Vi
har det trivelig. Jo, her er det
godt a vsere, gjentar Magne
Nauste - og haster videre i
"0demarka».
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BANEBRYTENDE BRUFORSKNING:

SKAL RUSTSKADENE
Verjeskiftet bru er bindeleddet
til fiskevseret Veldholmen i

aykommunen Smoia pa
Nordmare.

LIVS
Verjeskiftet bru - bindeleddet til fiskevaeret
Veldholmen 1 oykommunen Smola pa
Nordmore - er hovedoppgaven 1 et omfatten-
de bruforskningsprosjekt. Prosjektet tar for
seg pa hvilken mate en skal hindre og aller
heist unnga korrosjonsskader pa kystbruer.

Langs kyst-Norge finner vi til sammen
277 kystbruer med en total lengde over
30 meter. En tredel av bruene eller om

lag 83 stykker, befinner seg i faresonen
for a bli utsatt for korrosjonsskade.
Graden av avrenningskorrosjon varie-
rer fra ubetydelig til kraftig groptaering
eller hoyt kloridinnhold i overdekning-
en. Skadegraden skiller seg mye fra
bru til bru. I bruavdelingen i Veg-
direktoratet blir det antatt at i underkant

av 20 % av bruene, om lag 50 bruer,
bar korrosjonsskader. Og av disse
igjen, er det bare noen fa som bar syn-
lige og omfattende korrosjonsskader

Landets fremste bruekspertise og
forskjellige sider fra norsk betongmiljo,
som er opptatt av bestandigbet og som
er opptatt av a lage skikkelige repara-
sjoner, var i august samlet pa Veld
holmen pa Smola. I de omfattende
undersokelsene av Verjeskiftet bru del-
tok bruekspertene fra Vegdirektoratet
og fra Statens vegvesen More og
Romsdal, landets storste entreprenorer
og materialleverandorer og ikke minst
folk fra Norges Tekniske Hoyskole
(NTH) i Trondbeim og Universitet i Oslo.

Hvor lang levetid ei bru vil ba, varie-
rer selvsagt etter vedlikeboldet den far.
Det kan derfor ikke vasre riktig, slik
mange hevder, at ei bru i et utsatt miljo
kan ha ei levetid pa 100 ar uten samti-
dig a understreke at brua ogsa ma fa
riktig og godt vedlikebold. For det meste
er det soylene pa bruene som er skadet
og dette klarer man stort sett a repare-
re. Det som ma endres, er boldningen til
bruvedlikeholdet. Skal levetiden for

kystbruene sikres eller forlenges, er det
nodvendig a bruke penger pa vedlike
boldet.

Rehabillteringsarbeidet utfpres
av Statens vegvesen

Mare og Romsdal sine foik.

%

I

Verjeskiftet bru er
en av de forste

prosjektene i lan-
det som bar fatt

en grundig gjen-
nomgang for
rebabilitering, og

bvor det ble tatt

skikkelig bensyn
til lokale diagno-
ser som grunnlag
for arbeidet.

- Det som er litt spesielt med repa-
rasjonen pa Verjeskiftet bru, er at da
brua ble planlagt reparert var vi klar
over at ett par bruer langs kysten var
overflatisk reparert. Derfor ble det i
1990 og 1991 lagt veldig stor vekt pa
denne brua. Vi gjorde da en omfatten
de reparasjon etter de kriterier og krav
som matte stilles for fjerning av betong,
og for a vasre rimelig sikker pa at det
ikke skulle oppsta korrosjonskader
etter relativt kort tid. Vi badde sett at

overflatiske reparasjoner medforte nye
skader i lopet av fa ar, forteller 0ystein
Wennesland fra NTH.

Bakgrunnen for det banebrytende
prosjektet pa Verjeskiftet bru, er a kon-
trollere om de omfattende reparasjonene
som ble foretatt for snart 5 ar siden var

tilstrekkelige. Dersom de ikke var det,
onsker bruekspertene svar pa om det er
nodvedig a ga enda lengre enn bva som
ble gjort den gang. Sa langt undersokel-
sene viser, ser rebabiliteringa av Verje
skiftet bru ut til a vsere veldig bra. Det er
ikke oppdaget korrosjonsskader pa de
deler som er reparert, og det er heller
ikke oppdaget korrosjonsskader pa
nabo-omrader til de deler av konstruksjo-
nen som ble reparert.

- Hvordan repareres skadde bruer?
- Det vi vanligvis gjor nar vi repare-

rer, er at vi fjerner den gamie delen av
betongen som sa erstattes med ny. Det
som til en viss grad er gjort tidligere, i
et alt for stort omfang, er at det er fjer-
net for lite betong. Dette igjen forer til
at det ligger salt igjen i den gamIe
betongen som sa skaper ny korrosjon.
- Dette dreier seg ikke om noen ny

metode, men fagfolkene ma vaere sik
ker pa at nok betong fjernes slik at
arsakene til problemene blir borte. I all
enkeltbet kan vi si at det er dette

ekspertisen forsokte a gjore pa Verje
skiftet bru i sin tid, og som fagfolkene
na kontrollerer for a fa svar pa om det
bar fungert etter bensikten.
- Men bvorfor oppstar skadene?
- Skadene oppstar fordi saltet fra

sjoen trenger inn i betongen og videre
inn slik at armeringa begynner a ruste.

Grunnen til at korrosjonsskadene er
mer synlig i dag enn tidligere, er at det
er bygget flere bruer i vaerutsatte strok

enn det bar vaert bygget de siste 20
arene. I et fylke som More og Romsdal
er bele ytre kystlinje etter bvert blitt
knyttet sammen med nye bruer.
Bruene bygges under vaerforbold som
kan vasre ekstreme, og av og til trenger
heller ikke kvaliteten pa arbeidet a
vaere belt pa topp. Jo darligere kvalite
ten er i byggefasen, jo lettere oppstar
skadene pa et senere tidspunkt, forkla-
rer 0ystein Wennesland.

Avdelingsingenior Per Austnes i
Statens vegvesen More og Romsdal er
en annen ekspert pa problemet. Han sier
at etter at det ble klart at korrosjonsskade
ne var storre enn forst antatt, er det blitt
stilt andre og strengere krav til materiale-
ne som brukes i brubygginga. I dag bra
kes en tettere betong som gjor at salt bru-
ker lengre tid pa a trenge inn i brulege-
met. Betongsjiktet over armeringa er tyk-
kere, og til en viss grad brukes et belegg
utenpa betongen som kan v«re med pa a
stoppe saltet. Det er saltet som er proble
met.

- Det vi gjor
na er a slukke en

brann. Vi rebabili-

terer de bruene

som bar store

skader, og som vi
mener bar storst

okonomisk kon-

sekvens i framti-

da. Vi bar ikke rad til a rebabilitere alle

de bruer vi bar lyst til, men ma ta de av
bruene vi vet vil ba stor betydning ogsa
i arene framover. Det som er typisk er
at skadene er pa de store bruene ute
ved kysten. Innenlands bar vi ikke de
plagene vi bar her ute, sier Austnes.
- Verjeskiftet bru la forut for sin tid.

Derfor ble brua rebabilitert for noen ar

siden, og derfor er den hovedoppgaven
i dette prosjektet. Brua var eksemplet
pa hvordan brubyggerne da trodde det
i dag er riktig k gjore en rebabliteringa.
I  dag repareres bruer pa den maten
som Verjeskiftet bru ble rebabilitert pa
for 4-5 4r siden. Det som ekspertisen

bar diskutert i sammenbeng med den
ne brua er bare en metode. Men det er

omfanget av ett trinn i metoden, nemlig
bvor mye betong som skal fjernes, som
bar vaert bovedtema. Det finnes etter

bvert andre metoder som kan vaere like

egnet som det a fjerne betong. Det
som det da er snakk om er sakalt kato-

disk beskyttelse. Pa dette omradet lig
ger Statens vegvesen More og
Romsdal langt framme i utvikling av
teknikken. Dette sier noe om den

m^ten dere prover a drive virksombe-
ten pa i fylke, avslutter 0ystein
Wennesland.
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REGULERINGSENDRING I GEIRANGER SENTRUM

Betre for

turistane
Gjeldande reguleringsplan for Geiranger sentrum blei vedte-
ken 16. desember 1992. I uttalen var blei del peika pa ein
del ureallstlske punkt i planen, men at dette kunne loysast
som mindre vesentlege reguleringsendringar under byggje-
planfasen. Del viser seg no at det siste endrlngsutkastet
ikkje kan gjennomforast utan el reguleringsendring som ma
ut til offentleg ettersyn.

Planen for Geiranger sentrum skal mellom anna betre
forholda for turisttrafikken. Det er planlagt fleire parkerings-
plassar. Ny ferjekai med oppstillingsplass er planlagt pa sjo-
fylling like utafor sentrum. Mellom oppstillingsplassen og
sentrum (gml. ferjekai) skal passasjerane fra turistbatane
kome i land. Oppstillingsplassen ved den gamie ferjekaia blir
frigjort til torg. Noverande veg forbi naustomrada skal bli bil-
fritt da ein ny veg skal byggjast mellom Geiranger Hotell og
Meroks Fjordhotell. Nedanfor Meroks Fjordhotell blir det
ogsa torg.

Reguleringsendringa gar i hovudsak pa
-  flytting av ferjekaia fra sentrumssida av sjofyllinga til mot-

sett side og langsmed Marakstranda.
-  flytting av nedkoyring til oppstillingsplassen 80 meter

naerare sentrum.

-  flytting av senterlinja for riksvegen tilbake til slik vegen er
oppmerka i dag forbi fiydrostrasjonen og rutebilgarasjen.

- endring av 2 parkeringsplassar.

Arsaken til at ferjekaia blei flytta i reguleringsendringa var
utifra ein ide som blei klekt ut under eit prosjektmote og som
fait i god smak hos dei vi kontakta i MRF, kommunen, fylkes-

W'

Ferjekaia skal flyttes fra sentrumssida tii Marakstranda
Foto: Per Eide Studio, Ulsteinvik

kommunen og fylkesmannen. Dersom kaia blei plassert slik
gjeldande plan viser ville baksida av ei standard ferjekai bli
godt synleg ifra sentrum. Likeeins ville det vanskeleggjere
inn- og utkoyring av tenderbatar for turistbatpassasjerane.

Reguleringsendringa vil bli sendt ut til offentleg ettersyn i
august og malet er a fa vedteken plan for utgangen av aret.

Massebehovet for utfyllinga for ferjekaiomradet blei over
dobbelt sa stort enn forst rekna med. Behovet er om lag
80 000 m^ og fleire alternative masseuttak er vurdert. Eit ope
masseuttak i Geiranger er ikkje aktuelt, da det blir stort og
skjemmande. Kjop av massar fra etablerte massetak er
sannsynleg den mest aktuelle maten a tilfore massar pa. Vi
bar ogsa vurdert massar fra parkeringstunnel, men det blir
om lag 6 millionar kroner (+ forskjering) dyrare enn om mas-
sane blir kjopt.

Anieggsstart blir starta opp i 1995.

Kurt L0d0en

KOSTBAR VINTER!

Som dei fiesta hugsar kom det mykje ned-
bor i form av sno denne vinteren. Sjol om
februar manad var kald og nedborsfattig
vart kostnadene med vintervedlikehald

hoge.

Pa riksvegane er det brukt 7,5 mill, kr meir enn planlagt.
Tilsvarande meirforbruk pa fylkesvegane er 4,0 mill. kr.
Overskridingane ma takast inn ved redusert aktivitet i
sommarvedlikehaldet. Viktige arbeidsoppgaver som for-
nying av faste dekke, fornying av rekkverk, grafting,
kantsl&tt etc. vert vesentleg redusert. Trafikantane vil i ar
venteleg ikkje merke s^rleg av folgene til reduksjonen.
Dersom desse arbeidsoppgavene ma reduserast ogsa i
ara som kjem, vil standarden bli vesentleg redusert.
Kostnadene med a heve standarden (etter redusert ved-
likehald over fleire ar) vil bli hogare enn arlege kostnader
til «rett-tidig» vedlikehald.

Kostnadene med a vinten/edlikehalde vegane vart hoge.

I pavente av at resultatet av den landsomfattande under-
sokinga om samanhengen mellom bruk av salt og tra-
fikktryggleik bar vegsjefen bestemt at omfanget av salt-
bruken i komande vintersesong skal vere som i sesong-
en 1993/94. Vi vil ta stilling til eventuelle endringar i salt-
bruken nar resultatet av denne undersekinga ligg fore.

tvar Hoi
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NORGE

NORGE
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NORGE

NORGE

NORGE

ET TIPS -

POSTVERKET?
I f0rste omgang kan en la seg
lure til a tro at en annen stats-

etat, Postverket, har slatt pa
stortromma og laget en serie
frimerker med vakre vegmotiv
hentet fra Mere og Romsdal.
Men ved a studere merkene

naermere vll alle - og Ikke
bare den ihuga frimerkesam-
leren - straks oppdage «svin-

delen». Merkene er «hjem-
melaga», men ideen synes vi
likevel er sa god at vi herved
overblnger den til Postverket
med oppfordring om a lage
en frimerkeserle med vakre

vegmotiv ikke bare fra spen-
nende More og Romsdal,
men fra hele landet.

Og vi spor igjen, hvor i alle

verden er motivene hentet

fra?

Svarene vil vi denne gang-
en ha skriftlig innen 26. Sep
tember. Vi trekker ut tre vin-

nere som vil fa tilsendt en

bokpremie.
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VANNRETT 69 Sint LODDRETT 66 Elv

1 Se ill. 70 Veier 1 Pokal 69 Gudinne

13 Kjaerlighet 72 Belegg 2 Taler 71 En Titten

14 Mynt 73 Thallium 3 Slette 78 Fire

15 Nederlag 74 Drikk 4 Flellig 79 Bakdel

16 Apning 75 Eie 5 Tall 81 0y (omv.)

18 Selvfornekter 76 Periode 6 Renn 82 Plante

19 Arve 77 Tidspunkter 7 Flokken 84 Lukter

20 Gresk bokstav 80 Drevtygger 8 Vegmester 85 Plagsom

21 Fred 83 Pikenavn 9 Slit 87 Flekk

22 Aften 86 Filosof 10 Ta av 88 Kommune i

27 Hensta 89 Se ill. 11 Tall Sogn og Fj.

29 Svensk 93 Hovedstad 12 Vaeske 90 Like

skuespiller 95 Tanke 17 Se ill. 91 Pronomen

30 De forste 96 Vannrike steder 22 Se ill. 92 Smile

31 Morene 98 Pikenavn 23 Urner 93 Landskap i
32 Avgift 100 Fjellnymfe 24 Krem Jugoslavia

33 Guttenavn 101 Se ill. 25 Langsomt 94 Manefase

35 Rekkefelge 103 Lyd 26 Smeltekar 96 Vertshus

37 Bilkjennetegn 104 Omrade 27 Forfere 97 Padle

38 Slettflyndre 107 Edelstein 28 Engen 99 Vasse

39 Frukt 109 Tall 34 Kryping 101 Sted pa

41 Aftentilstelning 111 Snere 36 Bilmerke Sunnmore

45 Lawrencium 113 Sjarm 37 Se ill. 102 For^rte

46 Slektning 114 Trene 40 Ildsted 105 Skrike

47 Bevis 116 Ledig 41 Tall 106 Flard

48 Se ill. 119 Fotsaler 42 Instrumentmaker 108 Spaserte

52 Flavern 120 Se ill. 43 0,6275 meter 110 1 stykker
53 Se ill. 44 Anieggsarbeider 112 Elv

56 Pikenavn 49 Spolen 115 Pine

59 Tannhval 50 Bilkjennetegn 117 Slagsted
60 Plagg 51 Periode 118 Uro

61 Hvis 54 Variere 119 Naboer

62 Tall 55 Konge

63 Kiste 57 Erg re

65 Smell 58 Se ill.

67 1 orden 59 Idet

68 Like 64 Ytre

kl<^UT
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T R A

L0SNING PA

«VEGKRYSS NR. 3-94»

VINNERE BLE:

1. Bj0rg Talberg Runde, Molde
2. Ase Lien, Innfjorden
3. John O. Husby, Vagland

Vi gratulerer vinnerne.
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KRYSSORD av konsulent Terje Haug
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De tre forste riktige l0sninger premieres
med 2 Flaxlodd.

Lesningen legges i konvolutt merket Innsender:
"Vegkryss nr. 4 - 94» og sendee

Vegkontoret
Fylkeshuset Adresse: .
6400 Molde

innen 1. oktober 1994. Postnr.: Poststed:
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Rundt om

i fylket

At Statens vegvesen sine
folk 1 utedrifta gjor en

utmerket jobb hver dag,

skulle Ikke vaere noen

nyhet. Og det er heller ikke
hver dag gutta ute blir satt
sa stor pris pa som Olav

Floystad, Per Torbjorn
Kalvoy, Tor Sffither og
Harald Kjorsvik fra Frei
vegstasjon opplevde tidli-

gere i sommer. Etter positiv
omtale i Kristiansundsavisa

"Tidens Krav», karet like

godt Kristiansund Neer-
radio sine lyttere gutta til
ukas belter. Det innebar

positiv omtale og ei skikke-
lig stor marsipankake, som
selvsagt ble delt broderlig
med resten av gjengen pa
vegstasjonen.

Motivet fra var uhoytidelige konkurranse «Hvor i all ver-
den?», var hentet fra Brunholmen i Alesund. Pa bildet
ser vi innseilinga til byen og i bakgrunnen skimter vi
Giskebrua. Oppgaven var ikke for vanskelig. De aller
fleste hadde rett svar. Forst ute med riktig svar var Leif
Magne Lillebakk ved vegkontoret i Molde. Det vanket
ogsa premie pa Tove Strandman ved Biltilsynet Alesund
og Steinar Roald, vegkontoret.

1

Kare Lislien (midt pa bildet) er en av den gamie garde
som i lopet av sommeren bar gatt over i pensjonistenes
rekker. Kare ble behorig feiret av arbeidskamerater ved
Andalsnes vegstasjon da ban avsluttet mer enn 30 ars
virke i etaten.

*7^ tit

Bedriftsidrettslaget

ved vegkontoret i
Molde inviterte i

juni alle ansatte
pa busstur til Bud og til
omvisning pa Ergan kystfort - en av tysker-
nes bastioner fra siste verdenskrig. Det ble ogsa servert vel-
smakende og tradisjonsrik fiskerett pa bryggerestauranten i
Bud. Anni Karl Pedersen og Per Woldstad var to av de rundt
40 deltakerne pa turen.

Dette bildet tar vi med for

a minne om at rett skal

vaere rett og om at var nye

profil ogsa gjelder sentra-

le kjoretoy som farter land
og strand rundt. Hvilken
av disse to bilene som bar

riktig merking trenger vi
kanskje ikke a fortelle.

Statens vegvesen
More og Romsdal


